
ام�روز صبح که 
دنيا حيدري
    گزارش

روزنامه منتشر 
می شود، تکلیف 
صعود یا ح�ذف والیبالیس�ت های ایران هم 
مشخص شده است. چون بازی دو و نیم بامداد 
اس�ت و امکان انتش�ار آن خبر برای روزنامه 
نیس�ت، پس صعود ما یا در خواب نیمه ش�ب 
اتفاق می افتد یا باید خواب صعود را ببینیم!؟

وقتي بامداد پنج شنبه خبر شکست برزیل مقابل 
لهستان پخش شد، می ش��د تصور کرد که تيم 
جوان لهس��تان ای��ران را هم به چالش بکش��د. 
س��تاره های برزیل برابر لهستان غافلگير شدند. 
اتفاق مش��ابهی که بامداد جمعه برای شاگردان 
کولاکوویچ ه��م رخ داد تا برخ��اف دیدارهای 
قبلی و برتری در ست نخست، بازی را به حریف 
واگذار و جواز حض��ورش در نيمه نهایی را صادر 
کنند، آن هم در حالی که قبل از شروع این مرحله 
از رقابت های لي��گ ملت های واليبال، س��ایت 
فدراس��يون جهانی واليبال در گزارشي ایران را 
یکی از مدعيان اصلي و تش��نه قهرمانی خوانده 
بود. تيمی که اصلی ترین ش��انس و مدعی گروه 
B بود، اما کار خود را با شکس��ت برابر لهس��تان 
آغاز کرد و سرنوشتش به برزیلي گره خورد که در 

مرحله مقدماتي طعم اولين شکست را به ایران 
چشانده بود.

   قبول شکست و افتخار به صعود
سرمربی تيم ملی واليبال ایران که در صحبت با 
سایت جهانی گفته بود ما برای مبارزه به شيکاگو 
آمده ای��م و حاضریم با هر حریف��ی بازی کنيم، 
بعد از قبول شکست برابر لهستان که کار صعود 
را پيچيده ک��رد، گفت: »مقاب��ل تيمی مغلوب 
ش��دیم که بهتر از ما عمل کرد و به اندازه  کافی 

قدرتمند بود.«
ویتال هينن، سرمربی تيم ملی واليبال لهستان 
اما بعد از کسب پيروزی برابر ایران که جواز صعود 
این تيم به نيمه نهایی را صادر کرد، اظهار داشت: 
»در ست نخس��ت بازی با ایران عملکرد خوبی 
در دفاع نداشتيم. بهترین س��اح ما دفاع است 
و اگر دفاع نکنيم نمی توانيم به پيروزی برسيم، 
اما با وجود آنکه بعد از پنج س��ت بازی کردن با 
برزیل به شدت خسته بودیم، نشان دادیم که چه 

توانایی داریم.«
  امضای موفقیت قبل از طلوع آفتاب؟!

امروز صبح که چش��م باز می کنيم، نتيجه بازی 
ایران - برزیل و تکليف دومين تيم صعود کننده 
از گروه B  مشخص شده است. گروهی که بازی 

نهایی آن بين دو تيمی برگزار می شود که آخرین 
رویارویی آنها به هفته دوم ليگ ملت های 2019 
در ژاپن برمی گردد که ایران در یک بازی نزدیک 
3 بر 2 نتيجه را به حریف پرس��تاره خود واگذار 
کرد. تنها تغيير دو تيم از آن بازی اضافه ش��دن 
برونو رزنده، پاس��ور خاق برزیل به ترکيب این 
تيم است. تيمی که شاید بامداد امروز و پيش از 
طلوع آفتاب جواز حضور شاگردان کولاکوویچ در 

نيمه نهایی را امضا کرده باشد.
  عذرخواهی در کار نبود

کولاکوویچ در حالی بعد از شکست مقابل لهستان 
یاران��ش را برای آخرین نبرد آم��اده می کند که 
شرایط خوبی را در امریکا تجربه نکرد. شاگردان 
او به محض ورود به خاک این کشور چهار ساعت 
مورد بازجوی��ی و بی احترامی ق��رار گرفتند تا با 
روحيه ای نه چندان مناسب این رقابت ها را آغاز 
کنند. اتفاقی که گفته می شود فدراسيون جهانی 
بابت آن از تيم ملی واليبال ایران و فدراس��يون 
واليبال عذرخواهی کرده است! اما قبل از آخرین 
بازی ایران در مرحله نهایی مش��خص ش��د که 
عذرخواهی در کار نبوده و آنچه در این خصوص 
منتشر شده چيزی جز اشتباه ترجمه نبوده است. 
مسئله  به نامه ای برمی گردد که فدراسيون جهانی 

واليبال اخيراً ب��رای عذرخواهی از فدراس��يون 
واليب��ال ایران به خاط��ر رفتار مأم��وران مرزی 
پليس امری��کا در فرودگاه ش��يکاگو با بازیکنان 
ایرانی منتشر کرد. نامه ای که البته طبق ادعای 
فدراسيون جهانی واليبال با واقعيت فاصله دارد، 
چراکه فدراسيون جهانی واليبال در یک سایت 
انگليسی زبان در توضيح نامه مذکور گفته است: 
»FIVB تأیيد می کند که آری گراسا، نامه ای را 
به رئيس فدراسيون واليبال ایران نوشته و در آن 
به خاطر اتفاقاتی که در فرودگاه شيکاگو با وجود 
تاش هایی که FIVB برای عدم بروز مش��کل 
برای تيم مل��ی ایران انجام داده ب��ود، افتاد ابراز 

تأسف کرده است، نه عذرخواهي یا شرمساري!
  بازی روانی

پرواضح بود ميزبانی از ایران در امریکا بی دردسر 
نخواهد ب��ود، به طوری که افشاردوس��ت، دبير 
پيشين فدراس��يون واليبال تأکيد دارد که همه 
این مسائل از داستان پليس ش��يکاگو گرفته تا 
ماجرای کوبي��اک، همه و همه تنه��ا برای تأثير 
منفی گذاشتن روی انگيزه و روحيه ملی پوشان 
ایران بود، چراکه با توجه به پيشرفت قابل توجه 
واليبال کش��ورمان، رفتن روی سکو دیگر برای 

ایران دور از دسترس نيست.
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سرنوشت خارجي هاي استقلال  در 2 فصل اخیر
چهستارهباشندچهمعمولي،رفتنياند!

دیر می آیند و زود می روند، چه با گل هایشان هواداران را از روي سکوها 
بلند کرده باش��ند و چه با نمایش ضعيف ش��ان روي اعصاب هواداران 
باشند؛ این سرنوشت بازیکنان خارجي استقال در دو فصل اخير است. 
بازیکناني که چه ستاره بودند و چه بازیکن معمولي، تنها نيم فصل مهمان 
آبی ها بوده اند و هر کدام به دلایلي از ليس��ت اس��تقال خارج شده اند. 
پاتوسي آخرین خارجي استقال است که تنها پس از یک نيم فصل، آخر 
هفته گذشته از استقال جدا شد و به امارات رفت تا آمار هر خارجي یک 

نيم فصل استقالی ها دست نخورده باقي بماند! 
حالا در شرایطي شيخ دیاباته، مهاجم اهل مالي هفته گذشته استقالي 
شد که هواداران استقال نگرانند این مهاجم هم در صورتي که موتور 
گلزني اش با لباس آبي روشن شود مانند تيام و پاتوسي تنها یک نيم فصل 

مهمان استقالی ها باشد.
  ستاره هایی که قدرشان را ندانستند

شش بازیکن خارجي در دو فصل اخير به استقال آمده اند که تنها تيام 
و پاتوسي کارنامه درخشاني داشته اند. مامه تيام در نيم فصل دوم ليگ 
هفدهم در روزهایي که استقال از ضعف گلزني رنج می برد، به استقال 
آمد. مهاجم س��ابق یوونتوس که در همان ابت��داي حضورش در جمع 
آبي پوشان نشان داد که یک مهاجم شش��دانگ است. او در شش بازي 
استقال در ليگ برتر چهار گل و در شش بازي ليگ قهرمانان هفت گل 
به ثمر رساند تا با آمار 11 گل در 12 بازي، آماری فوق العاده ثبت کند. 
البته ادامه همکاري تيام و استقال براي ليگ نوزدهم ميسر نشد و این 
بازیکن به دليل آنچه کمبود منابع مالي از سوي مسئولان استقال عنوان 

شد از ایران رفت و راهي عجمان امارات شد.
آیاندا پاتوسي، مهاجمي از آفریقاي جنوبي نيز دیگر خارجي استقال است که 
مانند تيام با وجود یک نيم فصل درخشان از جمع آبی ها جدا شد. این بازیکن 
که در ميانه نيم فصل گذشته به اس��تقال آمد و در 17 بازي که با پيراهن 
استقال در ليگ برتر و ليگ قهرمانان به ميدان رفت؛ چهار گل زد و پنج پاس 
گل داد تا به خوبي خلأ یک هافبک هجومي و طراح را در ميانه زمين استقال 
پر کند. البته پاتوسي هم به رغم عملکرد درخشانش هفته گذشته از استقال 
جدا شد و گفته می شود به بن یاس امارات می رود تا دوباره شاگرد شفر شود. 
درباره پاتوسي هم مسئولان استقال مشکات مالي را بهانه کرده اند و در 
تازه ترین موضع گيری دیروز فتحي، مدیرعامل استقال عنوان کرده که پول 

تمدید قرارداد پاتوسي را براي طلب پروپيچ پرداخت کرده اند.
  بی کیفیت هایی که زود رفتني شدند

البته همه خارجی های استقال در دو فصل گذشته مانند تيام و پاتوسي 
فوق العاده نبودند. هر چقدر هواداران اس��تقال از رفتن این دو بازیکن 
نگرانند، اما در مقابل از جدایي دیگر خارجی هایش��ان خوش��حال هم 
شده اند. الحاجي گرو و نيومایر که در آغاز فصل پيش با پيشنهاد شفر به 
استقال آمدند، به نيم فصل نرسيده آن قدر نااميدکننده ظاهر شدند که 
خيلي زود عذرشان خواسته شد. گرو که به عنوان مهاجم و جایگزین تيام 
به استقال آمده بود در نيم فصل حضورش در خط حمله آبي پوشان تنها 
یک گل، آن هم از روي نقطه پنالتي در جام حذفي به ثمر رساند. نيومایر 
هافبک آلماني هم که بيشتر نيمکت نشين بود، بدون اینکه جاني به خط 

هافبک استقال بدهد از تهران رفت. 
گادوین منشا و اسماعيل گونزالس ملقب به ایسما دیگر بازیکنان خارجي 
اس��تقال بودند که نيم فصل دوم فصل گذشته به اس��تقال آمدند. دو 
بازیکني که آنها نيز مانند نيومایر و گرو ضعيف ظاهر شدند تا پس از تنها 
یک نيم فصل به در خروجي باشگاه هدایت شوند. ایسما در اولين بازی اش 
براي استقال تنها 52 ثانيه پس از ورودش به زمين، اولين گلش را زده 
بود، اما در ادامه موتور گلزني اش خاموش شد و تنها سه گل در 17 بازي 
براي استقال به ثمر رساند. گادوین منشا، مهاجم نيجریه ای هم پس از 
کنار گذاشته شدن از پرسپوليس، در حالي در نيم فصل دوم ليگ هجدهم 
پيراهن استقال را به تن کرد که در 16 بازي تنها یک گل به ثمر رساند تا او 

هم مانند ایسما در فصل جدید جایي در استقال نداشته باشند.
  مدیریت هزینه حلقه مفقوده استقلال

بررسي نحوه جدایي بازیکنان خارجي استقال در دو فصل اخير نشان 
می دهد که آبی ها در حالي پول را بهانه جدایي بازیکنان باکيفيتی مانند 
تيام و پاتوسي کرده اند که همزمان براي فسخ قرارداد با بازیکنان بی کيفيت 
خارجی شان مبالغ ميلياردي پرداخته اند، مانند الحاجی گرو و مارکوس 
نيومایر که تنها براي یک نيم فصل هر کدام 225 هزار دلار و مجموعاً 450 
هزار دلار، معادل 5 و نيم ميليارد تومان برای فسخ قرارداد از استقال پول 
گرفته اند. چنين رویکردي نشان می دهد که مدیران استقال مدیریت 
هزینه نمی دانند و چه بسا با توجه به هزینه ای که براي آوردن خارجی های 
بی کيفيتي مانند گرو، ایسما، نيومایر و منشا کرده اند، می توانستند تيام و 
پاتوسي را در استقال نگه دارند. مسئله ای که عاوه بر بالا بردن کيفيت 

تيمي آبی ها، از حيف وميل بيت المال هم جلوگيري می کرد.

شکست برابر لهستان جوان و پرانگیزه تعبیر رؤیای والیبال ایران براي صعود به نیمه نهایی را سخت کرد

صعودبهنیمهنهاییدرخواببامدادی!

شیوا نوروزی

ایرانقهرمانکشتيفرنگيجوانانآسیاشد
رقابت های کشتی فرنگی جوانان قهرمانی آسيا روزهای 18 و 19 تيرماه 
در شهر چونبوری تایلند برگزار شد که در پایان تيم ایران با هفت مدال 
طای بهرام معروف خانی در وزن 67 کيلوگرم، محمدرضا رستمی در 
72، محمد ناقوسی 77، حسين فروزنده 82، حسن فروزنده 87، حامد 
عبدولی 97 و علی اکبر یوسفی در 130 کيلوگرم، یک مدال نقره سعيد 
ارجمندی در وزن 63 کيلوگرم و یک مدال برنز مياد رضانژاد در وزن 60 
کيلوگرم و با کسب 218 امتياز با اقتدار قهرمان شد. تيم های قزاقستان و 

هند هم به ترتيب با 146 و 145 امتياز دوم و سوم شدند.

تیراندازانجوانایرانراهيآلمانشدند
ملی پوشان تيراندازی کشورمان به منظور حضور در رقابت های جام جهانی 
جوانان پنج ش��نبه20 تيرماه تهران را به مقصد آلمان ت��رک کردند. این 
مسابقات با حضور 678 تيرانداز از 55 کشور جهان از دیروز آغاز و تا 29 تيرماه 
ادامه دارد. تيم ملی کشورمان با سه تيرانداز در دو رشته تفنگ و تپانچه در 
این رقابت ها حضور دارد. اميرسياوش ذوالفقاریان و آرمينا صادقيان در رشته 
تفنگ و عرفان صلواتی در رشته تپانچه همراه با زائر رضایی به عنوان مربی 

ترکيب تيم ملی تيراندازی ایران را تشکيل می دهند.

جودوکارانناشنوابهخطشدند
کادر فنی تيم ملی جودوی ناشنوایان از هشت ورزشکار برای حضور در 
سومين اردوی انتخابی جهت حضور در نهمين دوره بازی های آسيایی، 
دعوت کرد. جودوکاران دعوت ش��ده تمرینات خود را از صبح امروز در 
کمپ تيم های ملی فدراسيون آغاز کردند و تا 31 تيرماه ادامه خواهند 
داد. سومين مرحله اردوی تيم ملی جودوی ناشنوایان در دو نوبت صبح 
و عصر در سالن رزمی فدراسيون و سالن پردیس گمرک برگزار می شود. 
نهمين دوره بازی های آسيایی 2019 ناشنوایان از 10 الی 21 آبان ماه در 

هنگ کنگ برگزار خواهد شد.

امیريخادمحضرتمعصومه)س(
آخرین خبري که از وحيد اميري، ملی پوش فوتبال کش��ورمان به گوش 
رسيد خبري کاماً متفاوت بود با آنچه تصور می ش��د. حضور اميري در 
حرم حضرت معصومه)س( در روزهایي که بازار نقل و انتقالات داغ است و 
او هم بعد از بازگشت از ترکيه با داشتن پيشنهاد از تيم های مطرحي چون 
پرسپوليس، سپاهان و تراکتور یکي از چهره های خبرساز این بازار است، 
بسيار جالب توجه بود. اميري چهارشنبه شب پيش با حضور در حرم کریمه 
اهل بيت، خادم افتخاری آستان مقدس حرم حضرت معصومه)س( شد. 
پيش از این هم از او چنين رفتارهایي را سراغ داشتيم که حکایت از عاقه 
وافرش به خاندان عصمت و طهارت دارد. رفتارهایي که انتظار می رود از تمام 

ملي پوشان و چهره های بنام ورزش کشور هر روز بيشتر از قبل دیده شود.

مانی سعیدی

نگاهسطحيبهخشونتدرورزش
شبکه2 سيما چهارشنبه هفته گذشته در حالي در برنامه ای به بررسي 
خشونت در ورزش پرداخت که نکته قابل تأمل و عجيب، حضور ليدرهاي 
نه چندان خوشنام استقال و پرسپوليس در این برنامه به عنوان مهمان 
بود. در حالي از ليدرها به عنوان یکي از ریش��ه های اصلي جنجال های 
ورزشگاه ها یاد می شود که حضور آنها در رسانه ملي از جمله تصميماتي 
است که جاي هيچ توجيهي را باقي نمی گذارد و نمی توان از آن دفاع کرد، 
به خصوص که در ماه های اخير مسئولان وزارت ورزش و نيروي انتظامي 
به دنبال دور کردن این افراد از استادیوم ها بوده اند. با وجود ميدان دادن 
رسانه ملي به ليدرها؛ وزارت ورزش، کانون های هواداري باشگاه ها را که 
سرمنشأ خيلي از نابسامانی های فرهنگي در جریان رقابت های ليگ برتر 
بودند، منحل کرده و با کمک نيروي انتظامي ورود ليدرها به استادیوم ها 
ممنوع شده است. در چنين شرایطي به نظر می رسد رسانه ملي به جاي 
پرداختن ریشه ای و دعوت از جامعه شناسان و همچنين مدیران سالم 
فوتبال، با دعوت از ليدرها که از عوامل ناامني اس��تادیوم ها هستند به 
جاي راهکار دادن، به افرادي که سابقه نه چندان خوبي دارند، تریبون 
داده است. مس��ئله ای که  نمی تواند در راستاي سياست فرهنگ سازی 
صداوسيما تعریف شود و به نظر می رسد که دست اندرکاران برنامه مذکور 
با یک نگاه سطحي به خشونت در ورزش و حضور ليدرهایي که وجهه 
خوبي در جامعه فوتبال ندارند، اراده ای براي نگاه ریشه ای به مشکات 
فرهنگي و خشونت آميز ورزش��گاه های فوتبال ندارند. این در شرایطي 
است که رسانه ملي به عنوان مرجع اطاع رس��انی می تواند با دعوت از 
متوليان ورزش با واکاوي رفتار پرخاشگرانه تماشاگران در استادیوم ها، 
در کنار باشگاه ها و فدراسيون فوتبال در راستاي فرهنگ سازی در جهت 

کاهش رفتار پرخطر هواداران در جریان مسابقات حرکت کند.

سعید احمديان

سهرابمراديغایببزرگقهرمانيجهان
قهرمان وزنه برداري       چهره
المپي��ک و جهان 
به احتمال زی��اد فرصت حضور در مس��ابقات 
قهرماني 2019 جهان را از دست مي دهد. سهراب 
مرادي عصر چهارشنبه در جریان تمرینات تيم 

ملي دوباره از ناحيه کتف دچار آسيب دیدگی شد. 
این اتفاق در حالی رخ داد که قرار بود مرادی تا 
بهبود کتف خود تمرینات فيزیوتراپی انجام دهد. 
با انتقال مرادي به بيمارس��تان  دکتر اصانی، 
پزش��ک معالج این وزنه بردار با انجام بيهوشی، 
 MRI  دررفتگی شانه را جا انداخت، اما جواب
پارگي رباط کت��ف مرادي را تأیيد ک��رد. داوود 
باقري، نایب رئيس فدراسيون وزنه برداری اعام 
کرد  سهراب مرادی اگر با همين شرایط در ایران 
باشد به مسابقات جهانی نمی رسد و در صورت 
اعزام به آلمان این شانس را دارد که در مسابقات 
جهانی وزنه بزند. نکته جالب توجه در خصوص 
مصدوميت مرادي اینکه به گفته مربی تيم ملی 
وزنه برداری کادر فنی مجوز تمرین کردن به او 
نداده بود و زمانی این اتفاق افتاد که تمرین تمام 
ش��ده بود و مرادي برای انجام تمرینات 
بدنس��ازی در س��الن حضور داش��ت. 
علی اکب��ر خورش��يدی فر می گوی��د: 
»سهراب مرادی زیر نظر پزشک بود و کادر 
فنی هم با پزشک هماهنگ بود. اصاً مجوزی 
برای تمرین به این وزنه بردار نداده بودیم. زمانی 
هم که م��رادی مصدوم ش��د بافاصل��ه او را به 
بيمارستان منتقل کردیم که من و علی هاشمی 

همراه او بودیم.«

انتخاباتکشتیتحتهرشرایطيبرگزارمیشود
برگزاري انتخابات        بازتاب
ریاست فدراسيون 
کشتي از جمله چالش های اساسي وزارت ورزش 
اس��ت. انتخاباتي که بعد از گذش��ت هشت ماه از 
کناره گيری رئيس قبلي فدراس��يون قرار اس��ت 
چهارش��نبه 26 تيرماه برگزار ش��ود. عدم تأیيد 
صاحيت سه چهره نامدار کشتي براي شرکت در 
انتخابات، این روزها بزرگ ترین مسئله پيش روی 
کشتی است. مسئله ای  که عدم شفافيت آن از سوي 
مراجع ذی صاح باعث موضع گيری اهالي کشتي 
ش��ده و حتي می تواند به رغم تأکيد سرپرس��ت 

فدراس��يون بر برگزاري به موقع انتخابات ریاست 
فدراسيون تأثير بگذارد و تاریخ انتخابات را جابه جا 
کند. با این حال بهروز نعمتي می گوید: »با توجه به 
اینکه ق��ول داده ای��م روز چهارش��نبه 26 تيرماه 
انتخابات فدراسيون را داشته باشيم، کارهای اجرایی 
را در این باره انجام داده ایم و نمایندگان نيز معرفی 
شده اند. هنوز تأیيد صاحيت سه نفر نيامده است. 
آنچه مس��لم اس��ت، انتخابات برگزار می ش��ود و 
اميدواریم تکليف این سه نفر نيز مشخص شود. آنها 
حق زیادی بر گردن کش��تی دارن��د و اميدواریم 

تکليف شان روشن شود.«

کاپ جام جهانی 2019 بسکتبال 
اشرف رامين
      بسکتبال

در ایران رونمایی شد. رقابت های 
جام جهانی چين شهریورماه آغاز 
می شود و فدراسيون جهانی بسکتبال تصميم دارد در این دوره 
پيش از شروع بازی ها، کاپ قهرمانی را به کشورهای صعود کرده 
ببرد تا عاقه مندان به بسکتبال این جام ارزشمند را از نزدیک 
ببينند. طب��ق برنامه فيبا، کاپ طایی روز پنج ش��نبه مهمان 
تهران ب��ود و به معرض نمایش گذاش��ته ش��د. ای��ن کاپ که 
ویژگی های منحصربه فردی دارد ابتدا به ميدان آزادی و پس از 
آن هم به موزه ورزش رف��ت. حضور در برج مي��اد و مجتمع 
ایران مال از دیگر برنامه های در نظر گرفته ش��ده فدراس��يون 
بسکتبال بود. رونمایی در تالار بسکتبال آزادی در حضور تيم 
ملی مردان و زنان، در حالی حسن ختم حضور کاپ جام جهانی 
در کش��ورمان بود که برخی ناهماهنگی ها و همچنين گرمای 
سالن کاماً مش��هود بود. رامين طباطبایی، رئيس فدراسيون 
بسکتبال حضور کاپ جام جهانی در ایران را راهی برای جذب 
اسپانسرهای بيشتر خواند و گفت: »ورود کاپ جهانی بسکتبال 
به ایران، اتفاق خجسته ای است. نخس��تين بار جام جهانی با 

حضور 32 کش��ور برگزار می ش��ود و فيبا تصميم گرفت برای 
تبليغات این جام جهانی در بيش��تر کشور های شرکت کننده 
حضور یابد. این کاپ در کنار نماد های کشور های شرکت کننده 
تصویربرداری می ش��ود و ه��دف جذب عاقه مندان بيش��تر، 
اسپانسر ها و توسعه بسکتبال است. ش��عار فدراسيون جهانی 
امسال »توپ در مدرسه و حمایت از کودکان سرطانی« است.«  
کالور، نماینده فدراس��يون جهانی بس��کتبال نيز با اش��اره به 
ویژگی های کاپ جام 2019 عنوان کرد: »این کاپ ارزش��مند  
هفت کيلو و نيم وزن دارد. بيش از  90 درصد آن طاست و 60 
س��انتی متر  ارتف��اع دارد و در ن��وع خود یک��ی از بزرگ ترین 
رونوشت های جهانی است که در راستای تبليغات بيشتر برای 
گرایش جوانان به بس��کتبال به صورت یک تور جهانی آن را به 
کشورهای مختلف جهان  همچون آلمان، آرژانتين، صربستان 
بردیم و مورد بازدید قرار دادیم. قرار است بعد از ایران به اردن 
برده  ش��ود و به چين نيز خواهيم برد. روی این کاپ اس��امی 
قهرمانان بزرگ بسکتبال درج شده اس��ت.«  رونمایی از تمبر 
یادبود جام جهانی و اهدای توپ با امضای ملی پوشان به کودکان 

سرطانی از دیگر برنامه های مراسم بود.

رونماییازکاپطلایی
جامجهانیدرایران

چراغیکهویلموتس
برایتیمهایپایهروشنکرد

برگزاری جلسه مربيان تيم های پایه با سرمربی جدید تيم ملی خبری 
اميدوار کننده برای فوتبال ایران بود. با اینکه در س��ال های گذشته به 
دلایل مختلف خبری از تعامل با تيم های پایه نبود، اما به نظر می رسد 
مارک ویلموتس اهميت توجه به رده های سنی و سرمایه گذاری روی 

آنها را به خوبی درک کرده است. 
پرورش نيروهای مستعد، آن هم از سنين کم یکی از حلقه های مفقوده 
فوتبال ما به شمار می رود. در این سال ها هر مربی و هر مدیری که روی 
کار آمده فقط به نتيجه و اینکه چطور منتقدانش را راضی نگه دارد، فکر 
کرده اس��ت. همين طرز فکر هم باعث ش��ده که هميشه نگرانی تغيير 
نسل، بازنشستگی بازیکنان قدیمی یا حتی مصدوميت نفرات کليدی را 
داشته باشيم. تنها برنامه ای  که آقایان در این سال ها برای پرورش نسل 
جوان داشتند، بحث نظارت سرمربی تيم ملی بزرگسالان روی تيم های 
پایه بود. برنامه ای  که در هش��ت س��ال حضور کی روش و حتی مربيان 
پيش از او نيز کسی اهميتی به آن نداد. افت فوتبال ملی، کاهش تعداد 
لژیونرها و نداشتن جایگزین برای ستاره های گذشته را باید ثمره همين 
بی توجهی های مخرب دانس��ت. با اینکه فرصت های زیادی را از دست 
داده ایم، اما حالا که کادر فنی تيم ملی به تازگی کارش را ش��روع کرده 
و تازه نفس اس��ت می توانيم اميدوار باشيم که اشتباهات گذشته تکرار 
نشوند و در مسير جبران حرکت کنيم. البته رسيدن به این هدف، تنها در 
شرایطی محقق می شود که همه وظایف شان را به درستی انجام دهند و 

کسی از پذیرش مسئوليت شانه خالی نکند. 
اخيراً فدراسيون فوتبال جلس��ه ای  را ترتيب داد تا ویلموتس و کادر فنی 
تيم های ملی پایه سر یک ميز بنشينند و نقطه نظرات هم را بشنوند. برگزاری 
اولين جلس��ه را باید به فال نيک گرفت، اما مهم این است که گردهمایی 
مربيان ملی تداوم داشته باشد و خروجی جلسات نيز به سود فوتبال تمام 
شود. در این بين فدراسيون نقش مهمی در محقق شدن برنامه ها دارد. در 
سال هایی که کی روش و مربيان قبل از او عاقه ای  به تعامل با رده های سنی 
نداشتند و توجهی به تيم های پایه نمی کردند فدراسيون نيز عماً اهميتی 
به این مسئله نشان نمی داد. برطرف کردن مشکات، رسيدگی به حواشی 
و هزار و یک مورد دیگر برای مدیران فدراسيون مهم تر بودند و همين که تيم 
ملی بزرگسالان در چند مسابقه خوب نتيجه بگيرد برای آنها حکم موفقيت 
دارد. در صورتی که همين نگاه ها و برنامه های بی فایده فوتبال ملی ایران 
را به این روز انداخته اس��ت. ژاپن و کره دو رقيب سنتی برخاف مدیران 
فوتبال ایران، سرمایه گذاری وسيع و بلندمدتی روی تيم های پایه انجام 
داده اند؛ حالا هم پشتوانه مناسبی برای تيم ملی دارند و هم به باشگاه های 

بزرگ بازیکن صادر می کنند. 
خلأ آینده نگری و برنامه های بلندمدت چالشی است که فوتبال ما با آن 
درگير است، تا جایی که از سرمربی تيم بزرگسالان انتظار داریم یک شبه 
نتيجه بگيرد. این در حالی است که س��رمربی وظایف دیگری هم دارد و 
یکی از آنها نظارت بر تيم های پایه است. تعامل و داشتن وحدت رویه در 
همه تيم های ملی فوتبال آرزویی است که در زمان کی روش محقق نشد و 
آقایان هم تاشی برای تحقق این موضوع نکردند، ولی حالا که ویلموتس 
در ابتدای راه همکاری با ایران قرار دارد باید برنامه ویژه ای داشته باشيم تا از 
مدت زمان حضور او در ایران و دستمزد دلاری که در این وانفسا برایش در 
نظر گرفته شده به بهترین شکل استفاده کنيم. قطعاً مرد بلژیکی با متد روز 
دنيا در بحث استعدادیابی و پرورش تيم های پایه آشنایی دارد، به همين 
خاطر است که نباید این فرصت را از دست داد. تعامل مربيان پایه با کادر 
فنی تيم بزرگسالان به سود فوتبال است و می توان اميدوار بود که بازیکنان 

جوان و اميد خيلی زود به ستاره های بزرگ فوتبال ایران تبدیل شوند. 


